



**Paris, February 28<sup>th</sup> 2022**

**Statement of the board of the French Academy of Sciences on the invasion of Ukraine**

The French Academy of Sciences wishes to express publicly its deep solidarity with the National Academy of Sciences of Ukraine and the Junior Academy of Sciences of Ukraine and, through them, with all Ukrainian scientists, youth and people, in the face of the ordeals they are going through as a result of the invasion of their country by the armed forces of the Russian Federation. The French Academy of Sciences also wishes to salute the courageous stand taken by many members of the Russian Academy of Sciences, who have combined their signatures with those of several hundred scientists and scientific journalists from their country in an open letter denouncing the aggression of Ukraine by the Russian Federation and calling for its immediate cessation.

The courageous fight of the Ukrainian people shows that the denial of their existence by President Putin was only a falsification of history intended to justify a brutal aggression. It also shows us how many Ukrainians are ready to pay with their lives their attachment to freedom. International cooperation, in science as in many other fields, requires respect for freedom, the freedom of peoples to choose their future and their freedom to think and express themselves.

The French Academy of Sciences will work to ensure that the reception in Europe and in France of Ukrainian refugees, especially scientists, is worthy of our tradition.

---

**Paris, le 28 février 2022**

**Communiqué du bureau de l'Académie des sciences – Institut de France sur l'invasion de l'Ukraine.**

L'Académie des sciences - Institut de France tient à exprimer publiquement sa profonde solidarité avec l'Académie nationale des sciences d'Ukraine et l'Académie junior des sciences d'Ukraine et, à travers elles, avec tous les scientifiques, la jeunesse et le peuple ukrainiens, devant les épreuves qu'ils traversent à la suite de l'invasion de leur pays par les forces armées de la Fédération de Russie. L'Académie des sciences veut également saluer la courageuse prise de position de nombreux membres de l'Académie des sciences de Russie, qui ont associé leur signature à celle de plusieurs centaines de chercheurs et de journalistes scientifiques de leur pays dans une lettre ouverte dénonçant l'agression de l'Ukraine par la Fédération de Russie et demandant son arrêt immédiat.

Le combat courageux du peuple Ukrainien montre que la négation de son existence par le Président Poutine n'était qu'une falsification de l'histoire destinée à justifier une agression brutale. Il nous montre aussi combien d'Ukrainiens sont prêts à payer de leur vie leur attachement à la liberté. La coopération internationale, en matière scientifique comme dans bien d'autres domaines, exige le respect de la liberté, la liberté des peuples de choisir leur avenir et leur liberté de penser et de s'exprimer.

L'Académie des sciences œuvrera pour que l'accueil en Europe et en France des réfugiés ukrainiens, notamment scientifiques, soit digne de notre tradition